
Deželno „Slov. učiteljsko 
društvo v Ljubljani". 
Kakor smo že javili, se je vršil 41. občni 

zbor te organizacije dne 28. decembra 1909 v 
„ Narodnem domu" v Ljubljani ob obilni ude

ležbi zastopnikov učlanjenih društev. 
Predsednikov nagovor. 

Predsednik Juraj B e ž e k je govoril: 
Slavni zbor! 

Otvarjam današnje naše 41. glavno letno 
zborovanje ter konštatujem glasom § 11. dru

štvenih pravil današnjo sklepčnost. V imenu 
društvenega odbora kar najsrčnejše pozdrav

ljam vse cenjene gospodične tovarišice in drage 
tovariše, ki ste se letos zopet v tako mnogo

brojnem številu zbrali in odzvali našemu va

bilu. Posebno iskreno pa še pozdravljam drage 
nam goste, tovariše iz Š t a j e r s k e in 
P r i m o r s k e , ki so s svojo današnjo ude

ležbo vnovič pokazali svojo lepo kolegialnost 
in solidarnost z nami kranjskim učiteljstvom. 

Skozi 40 1 e t se že trudi in dela naše 
društvo za povzdigo in koristi našega šolstva 
in našega stanu. V tej dolgi dobi smo Jimeli 
mnogo bojev, mnogo nasprotnikov, a tudi do

brih prijateljev, ki pa marsikateri že počiva v 
hladnem grobu. Eden pa je, ki nam je skozi 
vso to dolgo dobo zvesto in neustrašeno stal 
ob strani in ki še danes z vsem ognjem svo

jega duha vihti svoj uma svetli meč za pra

vice in zahteve našega narodnega šolstva in 
učiteljstva — t o j e n a š „U č i t. T o v a 
r i š", ki s prihodnjim letom praznuje že 
50 1 e t n i c o svojega obstanka. Bedka starost 
v življenju slovenskega časopisja, a vesel pojav 
za slovensko učiteljstvo, in gotovo nas vse 

danes navdaja [prav srčna želja, da bi bilo 
temu našemu vrlemu sobojevniku usojeno še 
dolgo vrsto let delati za prospeh in Čast šole 
in učiteljstvu. 

Gotovo torej govorim Vam vsem iz duše 
in od srca, ako danes ob glavnem letnem zbo

rovanju našem najiskrenejše čestitam ured

ništvu in založništvu na tako lepem doseda

njem uspehu s srčno željo, da n a š „U 6 i t. 
T o v a r i š " ž i v i , se k r e p i in r a z 

š i r j a j na čast slovenskega učiteljstva! 
Važen letošnji dogodek, ki se ga je naše 

učiteljstvo že veselilo in dostojno praznovalo, 
je bila 40 1 e t n i c a našega državnega Šol

skega zakona. V marsičem so mu sicer pri

strigli peruti z znano novelo iz leta 1883., a 
še vedno je čvrst steber, na katerem krepko 
sloni in se razvija naše novodobno šolstvo. 
Zato se hvaležno spominjamo ob tem dogodku 
onih činiteljev, ki so nam ga dali in ohranili 
do današnjih dni, pred vsemi pa našega do

brega in skrbnega vladarja, ki nam ga je [po

trdil. Naj bi nam ga dobrohotno nebo ohranilo 
do najpoznejše dobe človeške starosti! 

Najvažnejše vprašanje pa je bilo za nas 
letos gotovo naše k r u š n o vprašanje. Priča

kovali smo in se trdno nadejali, da se vsaj 
novim po splošni volilni pravici izvoljenim de

želnim očetom omehčajo srca do trpečega uči

teljstva in da vendar že enkrat prisije, če že 
ne celo solnce, pa vsaj dobrodejen žarek tudi 
čez prag kranjskega učiteljstva. Toda kruto 
smo se varali! „S r c n i m a j o ! " je bil 
vzkliknil pred leti govornik ob onem zname

nitem našem shodu, in res o k a m e n e 1 o 
srce mora imeti tisti, ki pušča ob toliki dra

ginji stradati in gladu umirati najboljše naro

dove delavce — učiteljstvo. V našem „Vdov

s k e m d r u š t v u " je samo v zadnjih dveh 
letih pomrlo več tovarišev kot prej v celem 
desetletju, in koliko jih je še vsako leto zaradi 
bolehnosti na dopustu! In odkod ^to? N a 

p o r n o d e l o , p o m a n j k a n j e , d r a 

g i n j a , g l a d — n e z n o s n a b e d a ! 
Polastil se nas je obup, ker od nikoder 

ni pomoči — tudi od vladne strani ne! — in 
z resignacijo čakamo prihodnjih dni. 



Tajnlkovo poročilo. 
Tajniško poročilo je podal tovariš Fran 

Š k u 1 j . Iz tega poročila posnemljemo: Odbor 
je imel v upravnem letu štiri seje, v katerih 
je reševal tekoče društvene zadeve. Najvaž

nejše delo odbora je bilo načrt glede pre

membe deželnih šolskih zakonov. Odbor je imel 
to zadevo v treh sejah na dnevnem redu. Po

zvala so se vsa okrajna učit. društva, da izde

lajo natančen načrt glede spremembe šolskih 
zakonov. Oglasilo se jih je precej bodisi z re

ferati bodisi z nasveti. Glavnim poročevalcem 
je bil izvoljen tov. Fran Štefančič, nadučitelj 
v Vel. Laščah. Ta je tudi gradivo temeljito 
predelal, za kar naj mu bo tem potom izre

čena zahvala. 
Kaj se je zgodilo glede premembe šo!. 

zakona za Kranjsko v dež. zbornici, je vsakemu 
jasno. Na učiteljske želje se tam ni oziralo, 
sklenilo se je nekaj, kar utegne imeti usode

polne posledice za učiteljski stan na Kranjskem, 
ako dobi ta zakon najvišje potrjenje. — Da 
takoj priklopim tej zaušnici vsemu učiteljstvu 
če drugo — da ne bo z nemirnim čakanjem 
preveč trpelo — moram povedati še to, da se 
je društvo pečalo tudi s peticijo na dež. zbor 
za zvišanje plač. Ta peticija (ki vsebuje staro 
zahtevo, da se da učiteljstvu plačo, kakor jo 
imajo drž. uradniki zadnjih štirih plačilnih raz

redov) se je po poslancu tov. Ganglu uročilo 
na kompetentno mesto. Kako sijajno se je re

šilo to vprašanje je vsem znano. 

Dne 25, oktobra 1909 je poslalo društvo 
poziv vsem zastopnikom učiteljstva v okrajnih 
šol. svetih, da sprožijo pri prvi seji okr. šol. 
svetov, da ti sklenejo peticijo na dež. šol. svet 
zaradi izboljšanja materialnega položaja kranj

skega učiteljstva. Kakšen uspeh bo rodilo to, 
ne vem poročati, ker ne vem, v koliko so 
se učiteljski zastopniki za to stvar zavzeli. 

Dne 2. novembra 1909 je poslalo dru

štvo poziv vsem okrajnim učit. društvom, da 
vlože resolucijo na ministrstvo za uk bogo

častje, na ministrstvo za notranje zadeve in 
ministrskemu predsedniku zaradi preprečenja 
sankcije ene točke nameravanega novega šol

skega zakona, po kateri ni mogoč učitelj kot 
predsednik v krajnem šol. svetu. Na uspeh te 
resolucije treba čakati. 

Da se goji stik učiteljstva s pripravniki 
ter da se slednje pridobi za ideje učiteljskega 
stanu in njega težnje, je društvo priredilo dva 
učit. večera s predavanji. Na prvem je pre

daval tov. Waschte o petju, na drugem učit. 
večeru je predaval prof. Pestotnik o temi: 
„Pomen telovadbe z narodnogospodarskega 
stališča". Predavanje je bilo lepo. 

Poročati mi je še o gibanju in delovanju 
okrajnih učiteljskih društev. Kakor vsako leto 
tako je tudi letos to poročilo težavno, ker ni 
potrebnih podatkov. Poročila sem prejel od sle

dečih učit. društev. 
1. Okrajno učit. društvo za postonjski 

šol. okraj je imelo eno zborovanje. Obdelale so 
B6 sledeče teme; O domoznanskem pouku — 
predaval je prof. Fr. Orožen. — Kmetijski 
pouk na ljudski šoli, podal za vipavski sodni 
okraj Anton Skala, nadučitelj v Vipavi; za 
ostale tri sodne okraje pa ista tema Janko 
Grad, nadučitelj v Košani. Društvo šteje 30 
članov, 38 podpornih in 3 častne člane. 

2. Društvo za šolski okraj ljubljanske 
okolice je imelo 2 zborovanji ter šteje 57 red

nih članov. 

3. Društvo za kamniški šolski okraj je 
imelo eno zborovanje s predavanjem: Spisje 
na ljudski in ponavljalni šoli. Predaval okrajni 
šolski nadzornik Stiasnv. Društvo šteje 35 red

nih in 2 častna člana. 
4. Učiteljsko društvo za logaški okraj je 

imelo eno društveno zborovanje. Predaval je 
dr. Fr. Ilešič o temi: Narečje in književni 
jezik. — Nadučitelj Bezeljak je predaval : K 
reformi dež. šolskih zakonov, nadučitelj M. 
Kabaj pa o temi: Šola in kmetiško vprašanje. 
Društvo šteje 34 rednih in 2 častna člana. 

5. Pedagoško društvo v Krškem je imelo 
sledeča predavanja. 

a) Praktična uporaba skioptikona v ljudski 
šoli. — Poročevalec nadučitelj Bohinc. 

b) Kako privabimo ptice pevke v naše sa

dovnjake. — Poročevalec nadučitelj Lu

naček. 
c) O vzgojnem pomenu šolskih predstav. 

— Poročevalec Maks Hočevar, meščanski 
učitelj. 

d) Pregled o socialnem delu učiteljstva kr

škega okraja. — Poročal Fr. Levstik, 
meščanski učitelj. 

e) Spomin 40 letnice šolskih zakonov. — 
Iv. Malnerič. 
Društvo šteje 74 rednih članov. 
6. Učiteljsko društvo za kranjski šolski 

okraj je imelo dve zborovanji in koncert na 
korist »Učit. konviktu", ki je dal 300 K 23 h 
čistega dobička. Predaval je tov. Al. Novak o 
temi: Bisanje po naravi. — Društvo šteje 44 
rednih in 2 častna člana. 

7. Radovljiško učit. društvo je imelo eno 
zborovanje in dva krožka. Predaval je Ivan 
Erbežnik o temi: Kako se vzgaja otroke k 
usmiljenosti. — Društvo šteje 45 rednih in 2 
častna člana. 

Iz naše srede mora priti rešilna akcija v 
prid stanu. Vse, kar se čuti učitelja, naj stopi 
tesno v naš krog ter naj deluje za blagor uči

teljstva. 
Glavna naloga našega društva je vbo

doče: Reorganizacija okrajnih učiteljskih dru

štev, tesna organizacija okrajnih učiteljskih 
društev z deželnim učiteljskim društvom in 
podrobno delo v blagor učiteljstva. — Priti 
moramo enkrat do načela: Uvažujmo se sami, 
in drugi nas bodo uvaževali. Oe ne pojde dru

gače, odtegniti se bo treba onemu delu, ki ni 
naša naloga, da bo ljudska volja spoznala že 
enkrat naše delo in socialni pomen našega 
dela. — 

Končam s temle stavkom: Zavedaj se 
učiteljstvo, da si tako velikega pomena za člo

veštvo, če izgineš ti, izgine s teboj kultura 
vseh narodov. Slovenskemu narodu pa si zlasti 
ti učitelj 8tvo srce, ker le po tvojem utripanju 
živi narod, če tvoje utripanje poneha, poneha 
tudi narod slovenski. Predobro vedo to odlo

čilni faktorji in zato te tako presrčno ljubijo! 

Blagajnikovo poročilo. 
Blagajnik tov. Jakob D i m n i k : 
Društvo je imelo 266 K izdatkov, ki so 

se pokrili iz tekočih dohodkov. Kar se tiče do

hodkov, oziroma društvenega imetja, poroča 
blagajnik, da ima društvo naloženih v Mestni 
hranilnici ljubljanski 510624 K, v Učiteljski 
hranilnici 55*48 K, učiteljski sklad znaša 
4987 K in za Ciperletov spomenik je pa na

branih 68 K. 
Vsega imetja ima društvo koncem leta 

527330 K. 

Volitev. 
Z vzklikom se je izvolil stari odbor, in 

sicer : Juraj B e ž e k , predsednik; Luka J e

l e n e , podpredsednik; Fran S k u 1 j , taj

nik ; Jakob D i m n i k , blagajnik; odborniki: 
Ivan Š e g a , Fran Š t e f a n č i č , Josip 
G r e g o r i n , Andrej B a p e in Jakob 
F u r 1 a n. 

Predlogi in nasveti. 
Tov. D i m n i k predlaga, da naj plačuje 

vsako okrajno učit. društvo letni prispevek 3 K. 
(Sprejeto.) 

Tov. Š e g a stavi predlog, da vloži 
„Slov. dež. učit. društvo" peticijo na ministr

stvo za uk in bogočastje, da se ljubljansko 
učiteljišče preosnovi v modernem smislu ter 
posloveni, to je, da se uče vsi predmeti razen 
nemščine — v slovenskem učnem jeziku. Spo

menico naj se uroči naši .Zavezi" katere skrb 
je, da se odpošlje na kompetentno mesto. (Eno

glasno sprejeto.) 
Tov. P r e t n a r stavi predlog, da se naj 

društva zavzamejo za to, da se ustanovi v 
Ljubljani čimprej deška in dekliška meščanska 
šola ter da se prizna učiteljstvu, ki deluje v 
višjih razredih sedanjih ljudskih šol, plača me

ščanskih učiteljev. — Po pojasnilu tov. Liko

zarja, da je celo zadevo vzel v roke mestni 
občinski svet, umakne svoj predlog tovariš 
Pretnar. 

Tov. Š e m e r 1 stavi predlog, da naj se

stavi društvo peticijo na c. kr. doželni šolski 
svet, da se bodo vse učit. službe v smislu pa

ragrafa razpisale in oddajale. 
Tov. C e r n a g o j doda k temu pred

logu še to, da se navedejo v peticiji tudi po

datki o konkretnih slučajih glede nepostavnih 
nameščenj in razpisov učiteljskih služb. Zakon 
je tu in tega je treba upoštevati. (Predlog tov. 
Šemerla se enoglasno sprejme.) 

Tovarišica G o 1 o b o v a predlaga, da 
se naj pri vsakem razpisu služb tudi speciali

zuje, ali je služba za učitelja ali učiteljico, da 
se ne meče tja kolkov. (Sprejeto.) 

Tov. G r m e k. Kjer so obrtnonadalje

valne šole, naj se to tudi v razpisu služb označi. 
(Sprejeto.) 

Tov. C e p u d e r: Vsaka organizacija je 
za to tu, da ščiti tudi poedinca. Ko je bila 
njegova mati po krivici ovadena in prišla za

radi tega v disciplinarno preiskavo, ni bilo ni

kogar, ki bi jo branil. On predlaga, da se 
izpremene pravila tako, da se ustavi tudi točka, 
da društvo ščiti v vseh iz stanu izvirajočih 
pravnih zadevah vsakega uda. Dalje predlaga, 
da bi vsak ud prispeval donesek za obolele 
tovariše. 

Tov. D i m n i k pojasnjuje, da je usta

novila „Zaveza" „Obrambni odsek", katerega 
naloga je braniti in varovati poedinca, kadar 
se mu bo krivica godila. Istotako pa se je tudi 
pri „Zavezinem" zborovanju sklenilo ustanoviti 
odsek, ki bo imel nalogo zbirati fond v namen, 
da se obolelim članom priskoči na pomoč. 

Tov. G a n g 1 predlaga, da se naj pred

log tov. Cepudra glede prememb pravil sprejme. 
(Sprejeto.) 

Ker je bil s tem dnevni red izčrpan, se 
zahvali predsednik vsem zborovalcem za ude

ležbo ter zaključi zborovanje. 


